
Ўсё яшчэ Ў рэанімацыі

ГРАМАДСКА-ПАЛІТЫЧНАЯ ГАЗЕТА ВІЦЕБСКАГА РАЁНА, №5(76) 
КРАСАВІК 2010 ГОДА
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“7 славутасцяў 
Віцебскага раёна”

Рэшткі вадзянога млына каля былой вёскі 
Шкялі (Мазалаўскі с/с)

Да гэтага часу ў цяжкім стане знаходзіцца ў 
рэанімацыі пяцігадовы хлопчык, на якога з даху 
дома абрынулася льдина.

Надзвычайнае здарэнне ад-
былося 20 сакавіка на вуліцы 
Пралетарскай (Першамайскі 
раён Віцебска). У гэты ж дзень 
у Першамайскім раёне пацяр-
пела дзяўчына-старшакласніца. 
Кавалак лёду, упавший з даху, 
учыніў ёй рубленую рану гала-
вы. 

Пракуратура Першамай-
скага раёна, а таксама Камітэт 
дзяржкантролю скрупулёзна 
правяраюць камунальнікаў. 
Прычым высветліць вырашылі 
не толькі, хто вінаваты ў тым, 
што дзеці атрымалі траўмы, 
але і як наогул супрацоўнікі 
жыллёва-камунальных службаў 
рэагуюць на звароты грамад-
зян. Па выніках праведзеных 

праверак ужо пазбавіліся 
сваіх месцаў начальнікі двух 
жыллёва-эксплуатацыйных 
упраўленняў, на тэрыторыі якіх 
адбыліся няшчасныя выпадкі 
з дзецьмі, а таксама генераль-
ны дырэктар гарадскога ЖКГ. 
Старшыня гарвыканкама Віктар 
Нікалайкін і начальнік абласно-
га ўпраўлення ЖКГ Андрэй Шо-
рец атрымалі заўвагі, а кіраўнік 
Першамайскага ЖРЭТа Дзяніс 
Дзезінкін - вымова. Не выклю-
чана, што па заканчэнні служ-
бовага расследавання па фак-
тах траўміравання дзяцей будзе 
ўзбуджаная крымінальная спра-
ва. Камунальнікам можа быць 
прад’яўленае абвінавачванне ў 
службовай халатнасці.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Матэматык, педагог. Нарадзіўся 
ў Віцебскай губ. ў шляхецкай сям’і. 
Скончыўшы Віцебскую гімназію, вучыўся 
на фізікаматэматычным факультэце 
Маскоўскага універсітэта, па сканчэнні 
якога ў 1822 атрымаў пасаду выкладчыка 
матэматыкі ва Універсітэцкім высакародным 
пансіёне. У 1827 абараніў дысертацыю «Пра 
спосабы вызначэння ўдзельнай вагі цел...» 
на ступень магістра фізіка-матэматычных 
навук. У 1829 старшы выкладчык фізікі 
і матэматыкі ў Маскоўскай губернскай 
гімназіі, з 1830 выкладаў аналітычную 
геаметрыю ў Маскоўскім выхаваўчым 
доме і ў жаночым аддзяленні Сіроцкага 
інстытута. Выкладанне матэматыкі на той 
час ускладнялася адсутнасцю ў Расіі на-
лежных падручнікаў. Пагарэльскі пераклаў 
на рускую мову і дапоўніў «Курс чыстай 
матэматыкі...», складзены французскімі 
матэматыкамі Алезам, Білі і інш. для ваен-
ных школ. Гэты дапаможнік атрымаў у Расіі 
шырокае распаўсюджанне і пазней неадна-
разова перавыдаваўся. У 1836 Пагарэльскі 
прызначаны інспектарам Маскоўскай 
губернскай гімназіі. На гэтай пасадзе ён 
палепшыў якасць навучання новым замеж-
ным мовам у гімназіі. 3 1839 Пагарэльскі 
-дырэктар зноў створанай Маскоўскай 
рэальнай гімназіі, а ў 1841 атрымаў пад 
сваё кіраўніцтва маскоўскія гарадскія і 
павятовыя вучылішчы і пачатковыя шко-
лы. Нязначныя матэрыяльныя сродкі, 
што выдзяляліся для новай гімназіі, рабілі 
становішча яе кіраўніка даволі склада-
ным. Але дзякуючы іх рацыянальнаму вы-
даткаванню Пагарэльскі здолеў наладзіць 
працу. Для падрыхтоўкі выкладчыкаў па 
прадметах, якім не навучалі ў расейскіх 
універсітэтах, Пагарэльскі накіраваў двух 
кандыдатаў у замежныя універсітэты. Для 
бібліятэкі гімназіі былі набыты найноўшыя 
і лепшыя творы, для вучэбных кабінетаў - 
мадэлі, машыны і іншае абсталяванне. Пры 
гімназіі быў адкрыты педагагічны клас, 
дзе праходзілі перападрыхтоўку тыя, хто 
жадаў атрымаць пасаду настаўніка пачат-
ковых школ. 3 дапамогай экзаменаў і вы-
прабавальных урокаў Пагарэльскі адбіраў 
з ліку прэтэндэнтаў лепшых настаўнікаў. У 
выніку яго дзейнасці ўзровень выкладання 
ў пачатковых школах Масквы і наваколля 
значна павысіўся і Міністэрства народнай 
асветы патрабавала, каб пецярбургскія 
пачатковыя школы працавалі на ўзор 
маскоўскіх.

Пагарэльскі 
Платон мікалаеВіч 

(1800-1852)

З трасы Віцебск-Ворша пачалі красці 
альтанкі 

26 сакавіка  ад адміністрацыі Віцебскага 
лясгаса ў міліцыю паступіла паведамленне, 
што каля 15 гадзін невядомы скраў драўляную 
прыдарожная альтанку, якая знаходзілася ля 
вёскі Копці на трасе Віцебск-Орша. Урон склаў 
2 372 000 рублёў. 

Аднак злачынцу нядоўга давялося лаш-
чыцца ў зноў набытай нерухомасці: следча-
аператыўная група Віцебскага род ўстанавіла, 
што крадзеж здзейсніў 54-гадовы кіроўца, вы-
крадзеных альтанку вярнулі.

Сяржук Серабро.

ПАЛІТЫЧНАЯ ПАТАЛОГІЯ
25 красавіка жыхары Віцебскага раёну, як і бальшыня тутэйшага жыхарства пойдзе на выбарчыя 

ўчасткі, каб абраць дэпутатаў мясцовых саветаў. Выбары, як і задумана, пройдуць на безальтэрнатыўнай 
аснове, што само па сабе інакш як палітычнай паталогіяй не назавеш. Такога выбарчага маразму ў Еўропе 
ўжо і не пабачыш. Так, што з гэткае нагоды можна было б з цывілізаванага свету вазіць за грошы цікаўных 
паглядзець на народ, які са сваёй волі дайшоў да такога вынаходніцтва, калі вынікі выбараў вядомыя 
задоўга да іх завяршэння.

КРАДУЦЬ І АЛЬТАНКІ

У РБ—выбары, у Кіргістане—
рэвалюцыя, у Польшчы—
трагедыя. 

РБ і Кіргістану яшчэ доўга ды-
баць да таго ўзроўню дэмакратыі  
ды палітычнай культуры, якія 
пануюць у Польшчы. Трагедыя 
на Смаленшчыне аб’яднала 
палякаў, паказала найвялікі па-
тэнцыял нацыянальнай еднасці 
і сілы духу.

Польскі ўрадавы самалёт Тую-
154 разбіўся 10 красавіка пад 
Смаленскам. На борце лайнера 
знаходзіліся прэзідэнт Поль-
шчы Лех Качыньскі  з жонкай і 
шэраг вышэйшых службовых 
асоб краіны. Усяго - 97 чалавек. 
Не выжыў ніхто.

Усе яны накіроўваліся ў Ка-
тынь, дзе павінны былі наве-
даць мерапрыемствы ў памяць 
аб масавых растрэлах польскіх 
афіцэраў.

Абавязкі прэзідэнта Поль-
шча часова выконвае маршал 
Сойма Браніславаў Камароўскі. 

Паводле польскай Канстытуцыі, 
выбары новага кіраўніка дзяр-
жавы павінны адбыцца на пра-
цягу двух месяцаў пасля згубы 
прэзідэнта.

Выказваюцца розныя 
меркаванні з нагоды катастро-
фы. Трагічная смерць прэзідэнта 
Польшчы завастрыла ўвагу на 
катыньскай бойні 70-летняй 
даўніны , піша ў The Washington 
Times Януш Бугайскі .

Па яго меркаванні, «у 
расійскіх афіцыйных зая-
вах і падручніках СССР па-
ранейшаму адлюстроўваецца 
ахвярай і пераможцам, а не 
саўдзельнікам змовы з Гітлерам, 
саўдзельнікам, які ўварваўся ў 
Польшчу ў верасні 1939-га, забіў 
дзясяткі тысяч грамадзян Поль-
шчы і больш мільёна дэпартаваў 
у Сібір, у ссылку». 

«Пуцін зрабіў стаўку на тое, 
што польскае кіраўніцтва 
наўзамен на яго мінімальнае 
прызнанне факту падзей у 

Катыні наведае цырымоніі і 
тым самым надасць пэўнасць 
скажонай версіі гісторыі, якую 
прапаноўвае Масква», - лічыць 
аўтар. 

Ён рэкамендуе расійскім 
лідэрам дзеля сапраўднага 
прымірэння з Польшчай 
публічна прызнаць катынь-
скую бойню вайскоўцам зла-
чынствам супраць Польшчы, 
рассакрэціць усе расійскія 
архівы, датычныя гэтай падзеі, а 
таксама распавесці ўсю праўду 
аб Сталіне і ролі СССР у Другой 
сусветнай вайне. 

У Беларусі ж праўда пра зла-
чынствы Сталінізму ды пра 
сённяшнія рэаліі захоўваюцца 
яшчэ мацней, чым у Расеі. Ула-
да не прызнае ні Курапатаў, ні 
іншых месцаў масавых рэпрэсій. 
Ніхто з сённяшніх прарабаў і 
праектантаў сучаснае мадэлі 
дзяржаўнага існавання нават 
валошкі не паклаў на магілы 
бязвінна забітых.

Парваць з саўковым мінулым 
тутэйшаму жыхарству не па 
сілах. Жахліва будзе, калі ў свя-
точных калонах ветэранаў на 
9 траўня ў Мінску ці Маскве 
пройдзе хто-небудзь з тых, хто 
быў датычны да катыньскай ці 
курапацкай бойні. 

Я, на жаль, перакананы, што 
тутэйшы народ 25 красавіка пра-
галасуе як раз за такое развіццё 
сюжэта. Сённяшняя ўлада нічаму 
так і не навучылася за паўтары 
дзесяцігоддзя паразітавання 
на савецкіх палітычных прын-
цыпах. Час сыходзіць, мы пата-
наем у застоі і прымітывізме, 
падпараткоўваючыся хімерам 
савецкага мінулага, усё больш 
адстаючы ад нармальнага ча-
лавечага жыцця, калі народ сам 
з’яўляецца найактыўнейшым 
суб’естам сацыяльна-
палітычнага жыцця краіны.

Рэдактар.

нашы Вядомыя землякі
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Бэверлі Дылін сама працавала ў школе 
ўсё жыццё, мае старэйшага сына, якому 40 
год і малодшую дачку – васьмікласніцу,  яна 
гаворыць, што цяжка вызначыць, чым яна 
незадаволеная, бо школа ўвесь час змя-
няецца. Яна памятае часы, калі лепшым 
метадам навучання лічылася палка ад мят-
лы і тады думалі, што гэта добра. Бацькі 
моцна ўплываюць і на змест навучання, і 
на методыкі. Яны адразу падымаюць пра-
блему, калі штосьці не задавальняе – і 
праблема вырашаецца. Вось, напрыклад, 
два гады таму, калі яе сын Роб збіраўся па-
ступаць у тэхнічны каледж, яны выступілі з 
прапановай да сваёй школы, каб забяспе-
чыць здольных вучняў большым аб’ёмам 
акадэмічных ведаў, і іх пачулі. 

Зараз Бэверлі вядзе перапіску з дырэк-
тарам школы, каб той забяспечыў дадат-
ковае навучанне для Алекс. Ліст маці да 
дырэктара, якога яна не ведае асабіста, 
пачынаецца са словаў “Прывітанне, Шон!” 
Далей Бэверлі тлумачыць, што Алекс – 
здольная дзяўчынка і дадатковыя заняткі 
па навуцы, гісторыі і англійскай мове даз-
воляць ёй пазбегнуць навучання па спе-
цыяльнай праграме і будуць інвестыцыяй, 
якая прынясе плён для грамадства ў 
будучыні. Яна просіць прызначыць дадат-
ковага т’ютэра для дачкі, які б на працягу 
году дапамогаў падцягнуць веды Адекс да 
ўзроўню астатніх дзяцей школы. Далей у 
лісце Бэверлі пералічвае пяць пунктаў, чаму 
дырэктар абавязаны гэта зрабіць. У ад-
ным з пунктаў нагадвае, што сям’я плаціць 
падаткі, і ахвяруе грошы на сацыяльныя 
праграмы, якія ідуць і на ўтрыманне школы. 
Я, маючы досвед падобных зносінаў паміж 
беларускімі педагогамі і бацькамі, запыта-
лася, ці не баіцца, што пасля такога ліста 
на Алекс можа быць уціск з боку школьнай 
адміністрацыі, і яна не зможа наведваць 

гэтую школу, ці не прасцей бы было ўзяць 
рэпетытара.  Бэў доўга не магла зразумець 
змест майго пытання, а калі зразумела, 
сказала, што такога не бывае, бо тады на 
пасаду дырэктара школьная Рада знойдзе 
іншага чалавека. І калі школьная сістэма 
не забяспечвае раскрыцце патэнцыяла 
кожнага школьніка, трэба змяняць сістэму, 
а не шукаць іншага выйсця. Вось так! 

А наогул пра рэформу школы ў Амеры-
цы ніхто не кажа, бо школа рэфармуецца 
пастаянна, каб адпавядаць жыццю. У дзень 
нашага ад’езду ў мясцовай газеце быў над-
рукаваны артыкул бацькоў, якія выступалі 
супраць стварэння рознаўзроставых 
групаў у сярэдней школе. Значыць, пас-
ля майго ад’езду ўжо нешта змянілася. 
Галоўны кірунак школьных зменаў апошніх 
год – паляпшэнне якасці адукацыі, удаска-
наленне падрыхтоўкі педагагічных кадраў, 
змена зместу адукацыі ў бок пашырэння 
акадэмічнай часткі і падвышэнне тэхнічнай 
абсталяванасці школаў. 

Высновы. 
У любой адукацыйнай сістэме існуюць 

асноватворныя прынцыпы. Галоўныя 
каштоўнасці амерыканскай сістэмы – у 
заахвочванні пошуку, спазнанні навучэнцамі 
сябе і свайго месца ў знешнім свеце, у 
развіцці індывідуальнай адказнасці, пад-
трымцы нефармальных, дэмакратычных 
зносінаў паміж настаўнікамі і навучэнцамі 
і бацькамі. Дзеля рэалізацыі гэтых 
прынцыпаў настаўніку, вучню, і школьнай 
адміністрацыі даецца поўная свабода. 

Амерыканская сістэма вельмі 
адрозніваецца ад беларускай. У першую 
чаргу, амерыканская сістэма адукацыі 
арыентавана на індывідуальнасць, а не 
на калектыў. Тут шукаецца індывідуальны 
падыход да кожнага дзіцяці, культывуец-
ца свабода асобы і яе значнасць, адказ-

насць за сваё жыццё. Каб нашыя дзеці 
мелі больш свабоды ў школе, можа б мы 
не мелі столькі інфантыльных безадказных 
дарослых, якія не могуць пастаяць за сябе 
і за блізкіх. Інфантыльнасць – гэта як раз 
якасць нашых вучняў, бо інфантыльнасць 
– вынік залішняга кантролю, адсутнасці 
свабоды выбару. Ды і п’янства, сацыяль-
наяе сіроцтва і іншыя сацыяльныя прабле-
мы – гэта вынік безадказнасці асобы, чаму 
спрыяе палітыка патэрналізму беларускай 
дзяржавы, закладзеная ў падмурак новай 
“дзяржаўная ідэалогіі”. 

Другое адрозненне – у практычнай 
скіраванасці ведаў. Тут школа імкнецца 
не столькі нагрузіць дзіця ведамі, колькі 
навучыць яго іх ужываць у штодзённым 
жыцці. Нездарма незалежныя эксперты, 
навукоўцы з розных краін, якія займаюц-
ца параўнальнай адукацыяй (Comparative 
Education), адзначаюць вялікую прыста-
саванасць амерыканскіх дзяцей да рэ-
альнага жыцця. У сучасным свеце больш 
каштоўна мець канкрэтныя навыкі работы, 
напрыклад, на персанальным камп’ютэры, 
карыстацца магчымасцямі інтэрнэту, 
кіраваць аўтамабілем, мець неабходны 
мінімум эканамічных і юрыдычных ведаў, 
ведаць як скласці дзелавы ліст, падлічыць 
падаткі, прэзентаваць сябе і ўладкавацца 
на працу – гэта ўсё змест школьнай пра-
грамы. А колькім з нас прыходзілася ска-
рыстацца абавязковымі ведамі белару-
скай сярэдняй школы: знайсці натуральны 
лагарыфм ці скарыстаць трэці пастулат 
Бора, каб разлічыць стацыянарныя арбіты 
атамаў?  Атрымліваецца, нашая школа 
адбірае ў вучняў і настаўнікаў шмат жыццё-
вых сілаў і часу, пры гэтым асноўныя веды 
прыходзіцца атрымліваць самастойна. 

Я як фізік падчас навучання ў школе і  
ва універсітэце, чатыры разы праходзіла 
адны і тыя ж фізічныя законы, толькі з 
розным узроўнем матэматычнага апарату. 
Але сваю спецыяльнасць (электроніка) і 
англійскую мову, прыйшлося асвойваць са-
мастойна ўжо на працы. І справа не толькі 

ў тым, што сур’ёзнай літаратуры па фізіцы 
на рускай мове, як і на астатніх славянскіх 
проста няма. Нашая школа і універсітэт не 
рыхтюць ні да жыцця, ні да працы. 

Боб Дэлін – мой калега. Ён распрацоўвае 
мікрасхемы для фірмы IBM, фізіку вучыў 
двойчы. Адзін раз – школьная фізіка для 
жыцця і другі раз – універсітэцкі сур’ёзны, у 
тым ліку, вузкапрафесійны курс. А вызвале-
ны час і з’эканомленыя сілы ён выдаткаваў 
на пабудову кар’еры, сям’ю, клопат пра 
двух выратаваных ад галечы сібірскіх дзя-
цей Івана і Алекс. 

Трэцяе адрозненне – прызнанне 
каштоўнасці адукацыі. Камп’ютэр з 1 ГБ 
аператыўнай памяці ў Амерыцы можна на-
быць за 399 долараў, але толькі за адну 
антывірусную праграму трэба заплаціць 
129 долараў дадаткова, за Microsoft Office 
яшчэ 200. Каштуе не жалеза, а мазгі! 

Палітыка Амерыкі скіраваная на 
збіранне мазгоў з усяго свету. Толькі па грын-
карце штогод з нашай краіны туды з’язджае 
больш за 1000 сем’яў. У асноўным, гэта 
інжынеры і выкладчыкі. І пакуль у Беларусі 
паклеіць шпалеры ў адным пакоі будзе 
каштаваць больш, чым прачытаць лекцыю 
ў ВНУ ці напісаць праграму, датуль ніякія 
прапагандыскія заклікі пра сіліконавыя 
даліны дзейнічаць не будуць. Мазгі будуць 
уцякаць туды, дзе іх цэняць. 

Магчыма, існуе шмат перавагаў нашай 
сістэмы школьнай адукацыі над амеры-
канскай, але, прабачце, я пра іх не магла 
думаць. Думалася пра іншае. Пакуль мы 
будзем пазбаўленыя свабоды выбару, па-
куль у нашай краіне міністэрства адукацыі 
ці невядома хто будзе вырашаць, чаму і як 
вучыць, у што апранацца, у якія арганізацыі 
ўступаць, датуль нашыя дзеці будуць ма-
рыць з’ехаць з гэтай краіны. 

З’язджаюць зараз не ад голаду, а за 
свабодай. І ўсе нашыя перавагі не маюць 
ніякага значэння, калі яны не працуюць на 
карысць нашага грамадства.

Тамара Мацкевіч.

НОВАЯ ПЛОШЧА 
ВІЦЕбСКА

Амерыканцы ў большасці незадаволеныя сваёй сярэдняй школай, але вельмі 
ганарацца універсітэтамі. Кажуць, што сярэдняя школа дае мала акадэмічных 
ведаў, і універсітэты вымушаныя кампенсаваць гэтыя прагалы. 

сіла таленту абуджае ад нігілізму

Горад нейкага там 
” Славянскага базару” 
насамрэч засведчыў 
сябе напаўжывой, 
напаўрасейскай правінцыяй. 
І тыя прысутныя на канцэрце 
200 чалавек наўрадці 
маглі ўратаваць яго прагу 
на званне культурнай 
сталіцы краіны.Адзінае, 
што яго неяк яшчэ ратуе ад 
канчатковага нацыянальна-
культурнага нігілізму дык 
гэта беларускія дзяўчаты, 
якія прагнуць сапраўднасці, 
шчырых стасункаў і кахання 
з творчымі беларускамі 
хлопцамі. І толькі яны 
ратуюць ад шэрасці і 
будзённасці ды яшчэ беларускі артыст Зміцер 
Вайцюшкевіч, побач з якім усе прыўладныя 
артысты падаюцца зданямі суседняй дзяржавы 
без жыцця і шчырасці. Канцэрт файны! Калі б 

гэтая ўлада, хоць на каліва была б беларуская, 
то той самы Касінец мусіў знаходзіцца у зале, 
каб засведчыць сваю люцкасць і абазнанасць. 
На жаль, ні горад, ні ўлада так і не прачнуліся. 

Ян Сведка.

Памянялі назвы і два 
гарадскія паркі. Так, былы 
парк імя Леніна (насупраць 
філармоніі і помніка права-
дыру) цяпер стаў называцца 
“Паркам партызанскай сла-
вы імя Міная Шмырова”. Усё 
тлумачыцца проста: у гэтым 
парку знаходзіцца музей, 
прысвечаны знакамітаму 
арганізатару партызанска-

га руху. Напярэдадні Дня 
Перамогі ў парку ўстановяць 
бронзавыя бюсты вядомых 
партызан, з’явяцца зямлянкі 
і вайсковая тэхніка – адным 
словам, тут зробяць рэкан-
струкцыю ўмоваў, у якіх жылі 
партызаны. 

Ёсць цяпер у Віцебску і парк 
Пераможцаў – ён знаходзіцца 
ўсцяж Заходняй Дзвіны ад 

плошчы Перамогі да плошчы 
Тысячагоддзя. Да 9 Мая тэры-
торыю парка і набярэжную 
павінны добраўпарадкаваць. 

Чакаецца, што ў Віцебску 
таксама перайменуюць 
шэраг вуліц, назвы якіх 
не ўпісваюцца ў кантэкст 
гістарычнага мінулага нашага 
горада. 

У Віцебску з’явілася новая плошча – Уваскрасенская. Згодна з рашэннем Віцебскага 
гарвыканкама тэрыторыя каля галоўнага фасаду Свята-Уваскрасенскага храма атрыма-
ла назву. Гэта цяпер Уваскрасенская плошча. 

стасункі бацькоЎ і школы 

ФальшыВыя бальнічныя
У Віцебску прыкрылі падпольную май-

стэрню фальшывых бальнічных лістоў 
У Першамайскім раёне Віцебска перадад-

зеная ў суд справа мужчыны, які на працягу 
пяці гадоў выраблялі фальшывыя бальнічныя 
лісты. 

Маляр адной з мясцовых ПМК пяць гадоў 
забяспечвала сяброў і знаёмых ліпавым 
падробленымі бальнічны, якія выраблялі, 
вытруцілі надпісы з ужо выкарыстаных 
лісткоў непрацаздольнасці і ўпісалі на іх 
месца дадзеныя «кліента». Кошт бальнічных 

лістоў вар’іраваўся ад 50 да 250 тысяч рублёў. 
За пяць гадоў яго паслугамі скарысталіся, 
прычым неаднаразова, 14 чалавек. Акрамя 
таго, ён падрабляюць бальнічныя для сябе і 
для сваёй грамадзянскай жонкі. Як паведам-
ляе сайт УУС Віцебскага аблвыканкама, у вы-
творцы фальшывак, які ў звычайным жыцці 
працаваў мулярам, але меў незвычайны 
талент і мастацкае адукацыю, канфіскавалі 
180 падробленых пячатак і штампаў розных 
медыцынскіх устаноў.

Скарб у 500 тысячаў 
даляраў прынесла віцьбічу 
крыга.Скарб з 173 залатых 
манет Расійскай Імперыі 
эпохі напалеонаўскіх войнаў 
1 красавіка  выявіў віцябчук   
на крызе, якую прыцёрла 
да берага Дзвіны ў раёне 
піўзавода. На аўкцыёнах 
кошт кожнай з такіх манет 
пачынаецца з 3000 даляраў, 
такім чынам, сума скарбу пе-
равышае 500 тысяч даляраў.

Увагу Аляксандра Б. 
прыцягнулі сарокі, якія 
ўстроілі на лёдзе ля бера-
га вэрхал і часам ляцелі 
з нейкімі блішчастымі 
прадметамі ў дзюбе. Ры-
зыкуючы зваліцца ў ледзя-

ную вясновую ваду Дзвіны, 
Аляксандр спусціўся на 
крыгу, дзе і выявіў манеты 
ў дзіўнай напаўспарахнелай 
кайстры (як пазней уда-
лося высветліць з дапамо-
гай рэканструктараў - гэта 
седлавая суконная валізка 
кірасіра).

Хутчэй за ўсё, скарб быў 
вывернуты крыгай з стром-
кага берага Дзвіны дзесьці 
вышэй па плыні. Схаваў яго, 
па ўсёй верагоднасці ў 1812 
нейкі кірасір,які адыходзіў 
разам з вялікім  войскам На-
палеона. На карысць  гэтай 
версіі сведчыць і тое, што ў 
скарбе акрамя манет ёсць 
два срэбных наперсных 

праваслаўных крыжа.
На жаль, як паведаміў 

«Народным навінам 
Віцебску» Аляксандр Б., са-
рокам, па ягоных назіраннях, 
атрымалася сцягнуць 10-20 
манет. Магчыма, цяпер гэ-
тыя манеты знаходзяцца ў 
гнёздах птушак.

П р а ф е с і й н ы я 
скарбашукальнікі, з якімі 
мы пракансультаваліся, не 
выкоючаюць, што гэтая зна-
ходка - след да знакамітага 
скарбу Напалеона, які ўжо 
два стагоддзя беспаспяхова 
адшукваюць у розных вада-
ёмах Беларусі.

Ян Сведка.

ПАДАРУНАК КРЫГІ

8 красавіка ў Віцебскай філармоніі канцэрт даў беларускі артыст Зміцер Вайцюшкевіч. 
Канцэрт, як і заўжды прайшоў файна. Вялікі талент беларускай спевака падкупіў слухачоў 
надзвычайнай шчырасцю і разнастайнасцю.

Пакрыўдзілі віцебскія банкі
Муж і жонка з Віцебска - 37-гадовая швея 

і 38-гадовы кранаўшчык - вельмі моцна 
пакрыўдзілі віцебскія банкі. 

Набраўшы крэдытаў у агульнай суме 
больш чым на дваццаць мільёнаў рублёў, 
сям’я знікла ў невядомым кірунку. Ака-
залася, яны прадалі кватэру і падаліся ў 
Санкт-Пецярбург. Цяжар выплаты даўгоў 
лёг на сяброў і знаёмых, якія з’яўляліся 
паручыцелямі па крэдытах. Як паведамляе 

БелТА, не ўсе змірыліся з такой доляй. Чац-
вёра паручыцеляў звярнуліся па дапамогу 
ў праваахоўныя органы. Чыгуначным РАУС 
ўзбуджаная крымінальная справа па арт. 
209 ч 3 Крымінальнага кодэксу. Санкцыі за 
махлярства ў буйным памеры, а менавіта 
так кваліфікуюцца дзеянні сужэнцаў, могуць 
скласці да сямі гадоў пазбаўлення волі з 
канфіскацыяй маёмасці.
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И уже понятно, что момент 
для символического шага во мно-
гом упущен. 

А вот украинский президент 
Виктор Янукович сегодня лично 
принес цветы к польскому по-
сольству, сделал запись в книге 
соболезнований. 

Ради справедливости надо 
отметить: в эти дни белорусские 
власти помогли полякам делом. 
Без проволочек, четко приняли 
чартеры из Варшавы в аэропорту 
Витебска. Белорусская сторона 
упростила визовые формально-
сти для родственников погибших, 
взяла на себя расходы. Поля-
ков на специально выделенном 
транспорте переправили в Смо-
ленск. 

Многие белорусы пришли со 
свечами и цветами к посольству 
Польши в Минске. За души погиб-
ших молились в наших храмах. 
Но на высшем государственном 
уровне дело ограничилось выра-
жением соболезнования. 

А ведь трагедия случилась у 
самой границы Беларуси. Да и 
вообще — надо ли разжевывать, 
сколь тесно переплетены истори-
ческие судьбы наших народов? К 
слову, этнических поляков у нас 
— под 400 тысяч. Областной го-
род! 

Да, в истории соседства двух 
народов бывало всякое. Соб-
ственно, и сейчас, если брать 
официальный уровень, идиллией 

не пахнет. Скандал вокруг опаль-
ного Союза поляков в Беларуси 
подпортил отношения Минска не 
только с Варшавой, но и с ЕС в 
целом. 

Белорусское руководство в 
последние недели как раз таки 
и откручивало ситуацию назад. 
Александр Лукашенко пообещал 
создать совместную комиссию 
для решения конфликта. Правда, 
ее работу пока не назовешь ти-
танической, но польская сторона 
оценила сам жест. 

Казалось бы, вот сейчас и 
сделать еще один важный, бла-
городный жест. Официальный 
Минск несомненно выиграл бы 
и морально, и, если уж на то по-
шло, политически, объявив траур 
в связи с гибелью президента и 
десятков представителей элиты 
соседней страны. 

Но 12 апреля в Беларуси — 
обычный выходной. А накануне, 
когда телеканал «Россия» по-
казывал пронзительный фильм 
Анджея Вайды «Катынь», по бе-
лорусскому гибридному варианту 
канала пустили «Танцы со звез-
дами». 

Почему же здешнее высокое 
начальство не посчитало нужным 
объявить траур? 

«В очередной раз проявилась 
философия моральной изоляции 
от глобальных процессов, — счи-
тает политолог Валерий Карбале-
вич. — А проще говоря — местеч-

ковость мышления». 
По его мнению, правящей вер-

хушке остро недостает ощущения 
причастности к современному 
взаимосвязанному миру. «Бело-
русские власти просто не готовы 
принять гуманную философию 
нового глобального мира ХХI 
века, основанного на общности 
исторических судеб, на том, что 
чужого горя не бывает», — гово-
рит аналитик. 

Он напоминает: в 2001 году 
после страшной атаки террори-
стов на Нью-Йорк белорусский 
официальный лидер так и не 
приехал в американское посоль-
ство выразить соболезнования. А 
в 2004 году, когда внимание всего 
мира приковала трагедия в рос-
сийском Беслане, у нас был объ-
явлен референдум по вопросу 
«пожизненного президентства», 
как сразу назвали это дело злые 
языки. Сомнительный плебисцит 
не без расчета был провернут 
под шумок Беслана, говорили тог-
да оппоненты. 

К слову, и после терактов в 
России Минск траура не объяв-
лял, хотя формально у нас союз-
ное государство. 

Кроме всего прочего, в подоб-
ных случаях белорусские верхи 
«не хотят нарушать сакральную 
стабильность», считает Карбале-
вич. Ведь у нас по советской схе-
ме усиленно культивируется со-
циальный оптимизм, насаждается 

стереотип идиллического остров-
ка в бушующем мире. Естествен-
но, все это — благодаря мудрому 
руководству. 

А тут, представьте себе, фла-
ги с черными лентами, печальная 
музыка… Или сирены, как в Вар-
шаве и других городах. Зачем пу-
гать народ, вносить смуту в дре-
мотное сознание электората? 

Желанием «не вносить смуту» 
в массовое сознание объясняет-
ся, по мнению эксперта, и отстра-
ненность белорусских властей от 
темы Катыни. Такое впечатление, 
что она касается только польско-
российских отношений. Между 
тем до сих пор не обнародован 
так называемый белорусский спи-
сок расстрелянных офицеров. 

Причем нам, белорусам, про-
блему надо воспринимать шире. 
Речь ведь не только о том, что 
часть плененных офицеров поль-
ской армии энкавэдисты расстре-
ляли в 1940 году на территории 
БССР. Речь и о том, что среди 
жертв чудовищной спецоперации 
были тысячи наших земляков, 
имевших польское гражданство 
(ведь до сентября 1939-го Бела-
русь была разрезана границей 
пополам). 

Но высшие чиновники сегод-
няшней Беларуси в упор не видят 
здесь проблемы. Мол, наша хата 
с краю. От трагедии под собира-
тельным грифом «Катынь» (хотя 
элиту тогдашней Польши, вклю-

чая этнических белорусов, убива-
ли и в Харькове, и у нас) Минск 
старается отмежеваться. 

По мнению Валерия Карбале-
вича, тут все упирается в идео-
логический фактор. «Власти в 
принципе не хотят акцентировать 
внимание на сталинских репрес-
сиях, на бесчеловечности стали-
низма как явления», — считает 
аналитик. 

Действительно, что там Ка-
тынь, если высокое начальство 
не жалует и Куропаты — место 
массовых расстрелов сталинской 
поры рядом с нынешней минской 
кольцевой! Зато исправно возят 
идейно близких гостей вроде Уго 
Чавеса на оборудованную с раз-
махом мемориальную «Линию 
Сталина». 

«Линия Сталина» в широком, 
символическом смысле перекры-
вает Беларуси путь в демократи-
ческое сообщество наций. 

Сегодня официально скорбят 
все наши соседи. И только Бела-
русь вновь выпала из контекста.

Здешнее начальство часто пе-
няет на дискриминацию, двойные 
стандарты. Но объявить траур — 
это ведь не в Совет Европы всту-
пить, когда всяких условий куча. 
Здесь достаточно переступить 
через собственные комплексы. 

Увы, на такой шаг пока не хва-
тило духу. Хотя делать такие шаги 
в принципе никогда не поздно. 

АбАМА ПРАІГНАРАВАў 
ЛУКАШэНКУ

«Беларусь пераканана падтрымлівае не-
абходнасць умацавання ядзернай бяспекі 
і барацьбы з ядзерным тэрарызмам, 
нераспаўсюджванне ядзернай зброі, што 
з’яўляецца, як было заяўлена, прадметам 
вашынгтонскага «саміта», і спадзяецца на 
поспех усіх міжнародных намаганняў у гэ-
тым рэчышчы», — гаворыцца ў каментары 
начальніка ўпраўлення інфармацыі — прэс 
сакратара МЗС Андрэя Савіных.

Але незапрашэнне Абамам Лукашэнкі 
балюча зачапіла беларускага дыктатара.

«Разам з тым, — заявіла МЗС, — заяўленыя 
мэты «саміта», як уяўляецца, не цалкам суад-
носяцца з адабраным Вашынгтонам скла-
дам удзельнікаў мерапрыемства, які не 
толькі не з’яўляецца універсальным, але і 
не ўключае поўнае кола асноўных дзейсных 
суб’ектаў міжнародных намаганняў у гэтай 
галіне. У прыватнасці, Беларусь не будзе 
прадстаўлена на мерапрыемстве».

«Селектыўны падыход Вашынгтона да 
запрашэння дзяржаў выклікае здзіўленне і 
шкадаванне, носіць контрпрадуктыўны ха-
рактар з пункту гледжання надзейнасці га-
рантый ядзернай бяспекі для дзяржаў, якія 
адмовіліся ад наяўнасці ядзернай зброі», — 
заявіў Савіных.

«Наша краіна ўнесла прынцыпова важны 
ўклад у справу ядзернага раззбраення, пер-
шай і добраахвотна адмовіўшыся ад свайго 
стратэгічнага ядзернага наступальнага па-
тэнцыялу.

Беларусь працягвае іграць важкую 
ролю ў сферы нераспаўсюджвання, забес-
пячэння захаванасці ядзерных матэрыялаў 
і супрацьдзеяння ядзернаму тэрарызму 
шляхам адказнага выканання міжнародных 
абавязацельстваў», — падкрэсліў прэс са-
кратар.

«На нашу думку, — адзначыў Савіных, 

— сапраўдны поспех у барацьбе з такой 
глабальнай з’явай, як тэрарызм, у тым 
ліку ядзерны, а таксама зніжэнне пагро-
зы распаўсюджвання ядзернага матэрыя-
лу магчымы толькі за кошт калектыўных 
намаганняў членаў сусветнай супольнасці».

Саміт па праблемах ядзернай бяспекі 
праходзіць у Вашынгтоне 12–13 красавіка. 
На яго з’ехаліся лідэры 47 краін, у тым ліку 
Расіі. У прыватнасці, учора Барак Абама ў 
рамках саміта сустрэўся адзін на адзін з Нур-
султанам Назарбаевым, прэзідэнтам Казах-
стана. Для Абамы гэты саміт асабліва важны, 
бо ён надае адмысловае значэнне атамнаму 
раззбраенню. Нядаўна ЗША падпісала дамо-
ву СНУ-2 з Расіяй. А новая ядзерная дактры-
на ЗША абмяжоўвае ролю атамнага арсена-
ла. За гэта Абама трапіў пад моцную крытыку 
правых сілаў, перадусім у Рэспубліканскай 
партыі. Рэспубліканцы мяркуюць, што мір 
можа трымацца толькі на сіле амерыканска-
га патэнцыялу.

Што да незапрашэння, то Аляксандр 
Лукашэнка аказаўся ў малым гроне. Не 
запрасілі таксама фанатычнага прэзідэнта 
Ірана Ахмадзінэджада і тырана Паўночнай 
Карэі Кіма.

Беларусь мела падвойную падставу быць 
запрошанай: краіна адмовілася ад атамнай 
зброі і, да таго ж, у краіне працуе ў навуко-
вых мэтах ядзерны рэактар ды плануецца 
пабудова АЭС. Аднак адносіны Беларусі з 
ЗША стаяць на кропцы замярзання.

Беларускі бок трымае амерыканскае 
пасольства на мяжы закрыцця. Акрамя 
таго, ён паслядоўна развівае кантакты з 
антыамерыканскімі рэжымамі ад Венесуэла 
да Судана, што выклікае раздражненне Ва-
шынгтона. Нарэшце, беларускі рэжым мае 
паскудную рэпутацыю з прычыны поўнага 
ігнаравання правоў чалавека ў краіне.

Сегодня по всему периметру границ беларуси — официальный траур. В связи с гибелью польской элиты в авиакатастрофе под Смоленском день 
12 апреля объявлен траурным в России, Украине, Литве, Латвии, других странах ЕС. В Польше траур продлится семь дней. белорусские власти прак-
тически помогли родственникам жертв, но флаги приспускать не стали.  

Международный холдинг Future Group 
реализовал до прихода в Беларусь ряд круп-
ных проектов с общим объемом инвестиций 
более 3 млрд долларов. Холдинг работает в 
секторе недвижимости и в разное время за-
нимался строительством гостиниц, жилых и 
торговых объектов на европейском рынке 
(в Румынии, Болгарии, Англии, Испании, Че-
хии). 

Два года назад международный холдинг 
принял решение развивать свой бизнес в Бе-
ларуси и купил ради реализации инвестици-
онных проектов белорусское госпредприятие 
– строительную компанию «БелОМО-Строй». 
К сделке о покупке белорусской компании 
холдинг отнесся так, как и любой другой ев-
ропейский инвестор: ознакомившись с про-
спектом эмиссии акций и бухгалтерским ба-
лансом продаваемого предприятия, холдинг 
принял решение купить компанию. 

Специальную проверку покупаемой 
компании холдинг проводить не стал. Бело-
русское предприятие на аукционе продава-
ло государство (в лице Госкомимущества), и 
руководство Future Group было глубоко уве-
рено в том, что раз предприятие предлагает 
государство, то оно проверило продаваемое 
предприятие вдоль и поперек. 

Увы, белорусские реалии оказались ины-
ми. Купив в феврале 2008 года на аукционе 
госпредприятие «БелОМО-Строй», холдинг 
начал им управлять. И тут выяснилась оди-
озная по европейским меркам вещь – оказа-
лось, что бухгалтерский баланс белорусской 
компании, предоставленный иностранному 
инвестору накануне аукциона, не соответ-
ствовал действительности. В частности, в ба-
лансе никак не были отражены обязательства 
«БелОМО-Строй» на сумму 1,6 млн долларов. 
Но сумма долга госпредприятия, не отражен-
ная на момент приватизации, была еще «цве-
точками» для иностранного инвестора. 

Далее выяснилось, что «БелОМО-Строй» 
допускало многочисленные нарушения, на-
ходясь в государственной собственности. В 
частности, «БелОМО-Строй», будучи госпред-
приятием, привлекало средства дольщиков, 

даже не имея права начинать строительство 
жилых домов (так как проектная документа-
ция не проходила государственную экспер-
тизу). 

В 2008-2009 годах представители Future 
Group были вовлечены в десятки судебных 
процессов, в которых инвестору приходи-
лось объяснять, что обязательства перед 
дольщиками возникли в тот период, когда 
предприятие «БелОМО-Строй» находилось в 
государственной форме собственности. Вес-
ной 2009 года руководство Future Group об-
ратилось к главе Администрации президен-
та, премьер-министру Беларуси с просьбой 
защитить интересы иностранного инвестора 
в сложившейся ситуации. 

Однако до сих пор холдинг Future Group, 
принявший участие в белорусской привати-
зации, так и не нашел поддержки со стороны 
государства. Инвестиционная деятельность 
международного холдинга на территории Бе-
ларуси фактически парализована. Инвестор, 
которому вместо актива передали долги го-
спредприятия, не хочет начинать новых про-
ектов, опасаясь возможных убытков. И если 
государство в данном конкретном случае не 
докажет, что является гарантом иностранных 
инвестиций, будущее у белорусской прива-
тизации может быть тяжелым. 

Кстати
По данным инвестиционной компании 

Renaissance Capital, белорусские власти пла-
нируют выручить в 2010 году 1,23 млрд дол-
ларов за счет приватизации госпредприятий. 
Порядка 530 млн долларов белорусские 
власти планируют получить от продажи «Бе-
линвестбанка», остальные 700 млн долларов 
– за счет приватизации средних и мелких го-
спредприятий.

В то же время планы белорусского прави-
тельства по притоку иностранных инвести-
ций еще выше. Совет министров в феврале 
поручил органам госуправления обеспечить 
приток в страну 5,64 млрд долларов ино-
странных инвестиций в 2010 году, в том чис-
ле в основной капитал – 2,77 млрд долларов.

Дмитрий Заяц, БДГ on-line

круПный инВестор Пришел... 
и уже собирается уходить

А таксама Ахмадзінэджада і Кім Чэн Іра

СОСЕДи В ТРАУРЕ. бЕЛАРУСЬ ВНОВЬ ВЫПАЛА иЗ КОНТЕКСТА

беларускае МЗС «здзіўлена і шкадуе», што краіну не запрасілі ў Ва-
шынгтон на саміт па ядзернай бяспецы. 

Международный холдинг принял участие в приватизации и приобрел белорус-
ское госпредприятие. После приватизации выяснилось, что бухгалтерский баланс 
купленного госпредприятия не соответствует действительности. иностранный инве-
стор констатирует, что ему вместо ценного актива достались огромные долги.  
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Так склаўся лёс, што пась-
ля Другой усясьветнай 
вайны ён апынуўся ў 

эміграцыі. Але заўсёды радасна 
сустракаў сваіх суайчыньнікаў 
— і калі жыў у ЗША, і зараз, калі 
жыве ў Франфуркце-на-Майне. 
У 1990-я гады Барыс Кіт двойчы 
пабываў на радзіме, у Беларусі, 
пазнаёміўся з многімі сваімі 
славутымі землякамі.

Вядомая беларуская 
літаратуразнаўца, кандыдат 
філялягічных навук Лідзія Савік 
пазнаёмілася з Барысам Кітом у 
1992 годзе ў ЗША, калі вывучала 
літаратуру беларускай эміграцыі. 
У гасьцях у паэта Масея Сяднёва 
яна сустрэла Кіта. Была зачара-
ваная ягонай абаяльнасьцю, а 
потым цэлы месяц правяла ў сла-
вутага навукоўца ў Франкфурце-
на-Майне. Яна — аўтарка кніг 

пра Барыса Кіта «Вяртань-
не», «Космас беларуса». 
Лідзія Сымонаўна гадзінамі 
можа распавядаць пра Ба-
рыса Ўладзімеравіча. Але 
больш за ўсё яе ўражвае 
Кіт-настаўнік, пэдагог, 
асьветнік:

«Ён заўсёды імкнуўся 
вучыць дзяцей. Нават калі 
ён займаўся амэрыканскімі 
к а с ь м і ч н ы м і 
д а с ь л е д а в а н ь н я м і , 
ён працягваў праца-
ваць у Вашынгтонскім 

М э р ы л э н д з к і м 
унівэрсытэце, выкладаў матэма-
тыку — гэта яго любімы прадмет. 
На радзіму ён прыехаў у 1992 
годзе з ідэяй заснаваць беларускі 
нацыянальны ўнівэрсытэт па 
тыпу Оксфарда ці Кембрыджа. 
Нават распрацаваў праграму 
гэтага ўнівэрсытэту, з запра-
шэньнем замежных вучоных. 
Мы ўсе тады марылі, што будзе 
адкрыты такі ўнівэрсытэт. Ён ужо 
і спонсараў пачаў шукаць для 
такога ўнівэрсытэту, і знайшоў 
бы іх... Але ўлада перамянілася. 
Пасьля таго як у нас зьмянілася 
ўсё для беларускай справы ў гор-
шы бок, ён на Беларусь больш не 
прыяжджаў. Але пачаў рабіць 
усё магчымае для радзімы: ён 
заснаваў прэмію для навукоўцаў 
імя Барыса Кіта, дапамагаў у 
выданьні кніг, многія нашы сту-

дэнты езьдзілі на стажыроўку, 
ён быў спонсарам рабочай 
нямецка-беларускай групы, за-
снаванай пры ўнівэрсытэце 
Бэрліну».

Акадэмік Радзім Гарэцкі 
пазнаёміўся з Барысам Кітом, 
калі той прыяжджаў на радзіму. 
Потым спадар Гарэцкі быў угана-
раваны прэміяй імя Барыса Кіта:

«Ён мяне зьдзівіў сваёй бад-
зёрасьцю, добразычлівасьцю. 
Ён вельмі, як кажуць, „общи-
тельный». Ён выдатны навуко-
вец, выдатны пэдагог, выдат-
ны грамадзянін. Яго назвалі 
„грамадзянінам сьвету», але 
на самой справе ён заўсёды 
заставаўся грамадзянінам 
Беларусі. Вось гэта яго бела-
рускасьць, шчырая такая, мне 
больш за ўсё і падабаецца. Як 
ён сам сказаў, крэда яго — „Усё, 
што я рабіў у жыцьці, я рабіў 
для радзімы і яе славы». Пакуль 
будуць такія беларусы жыць — 
будзе жыць і наша родная Бела-
русь. Жыве Беларусь і жыве Кіт!»

Прафэсар Станіслаў 
Шушкевіч ня раз наведваў свай-
го калегу ў Франкфурце, лічыць 
яго выбітным навукоўцам, па-
трыётам сваёй радзімы, якога 
радзіма так і не даацаніла:

 «Я лічу, што гэта самы вя-
домы беларус і прыклад та-
кой беларускай сьціпласьці, 
м э т а н а к і р а в а н а с ь ц і , 

працавітасьці. Мне давялося зь 
імі гаварыць больш за 3 гадзіны, 
і часу гэтага не хапала, таму што 
гэта вельмі цікавы чалавек, які 
шмат чаго ведае, многа чаго 
расказвае... І сорам мне толькі, 
што радзіма яго — наша бе-
ларусь, сёньняшняя ўлада — 
не запрасіла ў краіну на 100-
годзьдзе і не зрабіла вечар 
гонару гэтаму цудоўнаму ча-
лавеку, цудоўнаму навукоўцу 
і цудоўнаму беларусу».

Сябраваў з Барысам Кітом 
і Васіль Быкаў, калі жыў у Ня-
меччыне, і зараз «Народная 
Воля» друкуе аповеды Барыса 
Кіта «Цярновы шлях», запісаныя 
Васілём Быкавым у 2001 годзе. 
Спадару Кіту пашчасьціла ве-
даць многіх славутых людзей 
сьвету, кажа літаратуразнаўца 
Лідзія Савік:

«Барыс Уладзіміравіч, згад-
ваючы пра свой доўгі жыцьцё-
вы шлях, неаднойчы паўтараў: 
«Можа, Бог мяне пакінуў на 
гэтай зямлі дзеля таго, каб я 
пакінуў сьведчаньні пра выдат-
ных людзей, якіх я добра ведаў, 
і пра падзеі свайго жыцьця. Гэта 
чалавек-эпоха. Цэлае стагодзь-
дзе чалавек пражыў і зрабіў 
столькі, колькі, можа, ня зро-
бяць многія іншыя ўнівэрсытэты 
ці ўстановы».

энергетическое сотрудничестВо 
Подтолкнет уголоВное дело

Прокуратура Минска возбудила уголовное 
дело в отношении главы представительства в 
Беларуси крупной российской компании – ОАО 
«Атомэнергоэкспорт».

Ранее «Атомэнергоэкспорт» играл ключевую 
роль в реализации российских атомных проек-
тов за рубежом. Именно «Атомэнергоэкспорт» 
в свое время владел 54% акций «Атомстройэк-
спорта», который является генеральным под-
рядчиком строительства АЭС за рубежом, в том 
числе первой АЭС в Беларуси. 

В настоящее время при помощи компании 
«Атомэнергоэкспорт» в Беларуси реализуется 
проект по возведению ветропарка в Гроднен-
ской области электрической мощностью 25 МВт. 
Предполагается, что проект будет реализован до 
конца 2012 года.

Кроме того, «Атомэнергоэкспорт» строит в 
Микашевичах Лунинецкого района мини-ТЭЦ, 
которая будет работать на местных видах топли-
ва - торфе и древесной щепе.

В настоящее время компания пытается по-
лучить в Беларуси еще несколько крупных про-
ектов, связанных с развитием альтернативных 
источников энергии. Именно поэтому возбуж-
денное уголовное дело может иметь серьезные 
последствия для ОАО «Атомэнергоэкспорт» в 

Беларуси.
Информация о возбуждении уголовного 

дела в отношении главы представительства 
«Атомэнергоэкспорт» З. пока довольна скуд-
на. Как удалось выяснить «Ежедневнику», ему 
инкриминируется совершение преступления, 
предусмотренного ч.4 ст.210 УК РБ (хищение 
путем злоупотребления служебными полномо-
чиями, совершенные организованной группой 
либо в особо крупном размере). Санкция данной 
статьи предусматривает наказание до 12 лет ли-
шения свободы.

Согласно предварительным данным, проку-
ратура Московского района Минска возбудила 
в отношении главы представительства «Атомэ-
нергоэкспорт» уголовное дело по материалам 
борцов с экономическими преступлениями. 
Якобы глава представительства, используя свое 
служебное положение, совершил хищение 60 
млн рублей.

Пока не ясно, чьи деньги похитил подозрева-
емый и каким образом. Однако стоит пояснить, 
что представительства иностранных компаний 
не ведут хозяйственную деятельность в стране 
присутствия.

«Ежедневник»

“грамадзянін сьВету” барыс кіт
 заЎсёды застанецца грамадзянінам беларусі

Александр Лукашенко проговорился. 
Находясь в гостях у Уго Чавеса, глава Бела-
руси заявил: «Мы договорились, что летом 
будущего года я вновь прилечу в Венесуэ-
лу». То есть результаты президентских вы-
боров, которые должны состояться в на-
шей стране не позднее февраля 2011-го, 
Александру Лукашенко уже известны. 

Предположение о том, что нынешний 
руководитель Беларуси прилетит летом 
2011 года в Венесуэлу в качестве туриста, 
приходится исключить после знакомства 
с сообщением официального агентства 
«БЕЛТА». В его заметке, в частности, гово-
рится: «Летом 2011 года в Венесуэлу прие-
дет глава белорусского государства Алек-
сандр Лукашенко». Кстати, к следующему 
визиту Лукашенко в Каракас планируется 
приурочить открытие ряда предприятий, 
построенных белорусами – «чтобы вене-
суэльцы видели, что мы люди серьезные».

О планах Лукашенко сообщило не 
только БЕЛТА, но и другие информагент-
ства. Так, www.interfax.by цитирует руко-
водителя Беларуси: «Мы договорились, 
что летом будущего года я вновь прилечу 
в Венесуэлу».

Судя по всему, Александра Лукашен-
ко нисколько не смущает то обстоятель-
ство, что в течение ближайшего года (не 
позднее февраля 2011-го) в нашей стране 
должны состояться президентские выбо-
ры. По всей вероятности, их сценарий уже 
расписан и предусматривает очередную 
«элегантную победу» действующего главы 
государства. О чем Александр Лукашенко 
заблаговременно и недвусмысленно уве-
домил все мировое сообщество.

Выборы 
закончены, 
забудьте!

ПрослушиВать белорусоВ 
сПецслужбы будут По 
ключеВым слоВам

Сёньня 100-гадовы юбілей сустракае вядомы беларускі асьветнік, навукоўца, адмыслоўца ў галінах астранаўтыкі, 
матэматыкі, фізыкі, хіміі, ганаровы прафэсар Мэрылэндзкага ўнівэрсытэту ў ЗША, акадэмік Міжнароднай акадэміі 
астранаўтыкі Барыс Кіт. 

Оперативно-аналитический центр при Администрации президента 
продолжают законодательно наделять функциями спецслужб. Вслед за 
возможностью регулировать интернет президентский приказ разрешил 
центру иметь полный доступ в режиме онлайн к абонентским базам бело-
русских операторов связи. 

“Выбараў у беларусі па-ранейшаму няма”

Заснавальнік і рэдактар: 
Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

именно в этом видит 
смысл указа пре-
зидента от 3 марта 

2010 года «Положение о поряд-
ке взаимодействия операторов 
электросвязи с органами, осу-
ществляющими оперативно-
розыскную деятельность», экс-
перт в области сотовой связи 
Виктор Дашкевич.

Виктор Дашкевич: «Этому 
Оперативно-аналитическому 
центру надо было законода-
тельно дать право оперативной 
работы. Вот они и даны этим 
указом. И даже предыдущий 
указ о регулировании интер-
нета, он тоже завязан на этот 
Оперативно-аналитический 
центр. Таким образом, он по-
степенно наделяется правами 
одной из спецслужб».

По его словам, ничего но-
вого в том, что Положением 
оператор связи за счет соб-
ственных средств должен 
осуществлять приобретение, 
устанавливать, обеспечивать 
техническое обслуживание и 
ремонт технических средств 
для оперативно-розыскных ме-
роприятий (СОРМ), нет. Все эти 
«технические средства» были у 
операторов и раньше.

Виктор Дашкевич: «Это 
оборудование было всегда. И 
оно всегда стояло на площадке 
оператора. И оно всегда обе-
спечивало доступ силовым 

структурам к записи того или 
иного разговора, ведение по 
контрольным словам отслежи-
вания и так далее».

Специальное оборудова-
ние автоматически реагирует на 
ключевые слова и включает за-
пись вашей беседы на мобиль-
ном телефоне.

Виктор Дашкевич: «По 
определенным ключевым сло-
вам, которые говорит абонент 
связи, в каждый момент может 
включаться система автомати-
ческой записи его разговоров, 
вплоть до определения его ме-
стонахождения по базовым се-
тям. К примеру, если идет речь 
о каких-то террористических 
актах, других вопросах, требую-
щих быстрого реагирования 
правоохранительных органов 
для ликвидации той или иной 
угрозы. В этом и заключается 
смысл системы СОРМ».

Такие системы, говорит экс-
перт, существуют практически 
во всех странах мира. Другой 
вопрос, в каких целях получен-
ные возможности будут исполь-
зованы.

Виктор Дашкевич: «Другое 
дело, каким образом получен-
ная информация будет исполь-
зоваться потом, позднее, в ходе 
работы оперативных структур. 
Если в оперативной деятельно-
сти - это одно дело. Если это бу-
дет использоваться для пресле-

дования инакомыслия, то это 
совсем другое дело. И в прин-
ципе, к оборудованию самой 
системы это не имеет никакого 
отношения».

Еще одно возможное из-
менение: если раньше запись 
беседы предоставлять опера-
тивникам операторы должны 
были по звонку «сверху» или по 
предъявлению соответствую-
щей бумаги, то теперь запись 
будет автоматически пересы-
латься спецслужбам.

А в принципе, говорит, для 
рядового абонента операторов 
мобильной связи подписание 
этого указа ничего не меняет и 
никаких хлопот не добавляет. 
И если вы не хотите, чтобы ваш 
разговор с любимой не прослу-
шивали агенты спецслужб, не 
используйте выражения вроде 
«ты моя сексуальная бомба».

Что же касается законности 
прослушивания правоохрани-
тельными органами телефонов 
без санкции прокурора, то это 
им позволено делать в соот-
ветствии с принятыми не так 
давно поправками в закон «Об 
оперативно-розыскной работе». 
Некоторое время назад предсе-
датель Конституционного суда 
Петр Миклашевич, отвечая на 
вопрос корреспондента «Ев-
рорадио», заверил, что это не 
перечит Конституции.

«Еврорадио»

Лідэры 13 партыяў і грамадзкіх аб’яднаньняў 
— Беларускай партыі «Зялёныя», Беларускай 
партыі жанчын «Надзея», Беларускай партыі ле-
вых «Справядлівы сьвет», Беларускай сацыял-
дэмакратычнай Грамады, Партыі БНФ, Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі, руху «За свабоду», а таксама 
аргкамітэтаў па стварэньні Беларускай сацыял-
дэмакратычнай партыі (Народная Грамада), Руху за 
свабоднае разьвіцьцё прадпрымальніцтва, партыі 
«Беларуская хрысьціянская дэмакратыя», Партыі 
свабоды і прагрэсу, Партыі працоўных — прынялі 
сумесную заяву.

«Выбараў у Рэспубліцы Беларусь па-ранейшаму 
няма. І, значыць, няма падставаў для прызнаньня ця-
перашняй выбарчай кампаніі адпаведнай стандар-
там свабодных і справядлівых выбараў. Вынікі, якія 
ўлада абвесьціць пасьля дня выбараў 25 красавіка 
2010 году, ня могуць лічыцца адлюстраваньнем волі 
беларускіх выбарцаў», — гаворыцца ў заяве.

Аўтары дакумэнту падкрэсьліваюць, што дэма-
кратычныя партыі і грамадзкія арганізацыі ад сама-

га пачатку актыўна ўключыліся ў выбарчы працэс, 
вылучыўшы больш як тысячу прадстаўнікоў у вы-
барчыя камісіі. Аднак у іх склад увайшлі ня больш 
за 200 прадстаўнікоў апазыцыі, што складае 0,3% ад 
агульнай колькасьці сябраў выбарчых камісій.

На этапе падрыхтоўкі да вылучэньня кандыдатаў 
у дэпутаты апазыцыйнымі структурамі былі складзе-
ны сьпісы з 2,5 тысячы патэнцыйных прэтэндэнтаў. 
Аднак улады выкарыстоўвалі тактыку запалох-
ваньня дэмакратычных актывістаў, іх камандаў, 
грамадзянаў, якія паставілі подпісы за вылучэньне 
апазыцыйных кандыдатаў. Падчас рэгістрацыі была 
адсеяна яшчэ траціна актывістаў. У выніку ўдзел у 
выбарах працягваюць менш як 500 чалавек — пры-
кладна 2% ад агульнай колькасьці зарэгістраваных 
кандыдатаў. 

Такім чынам, робяць выснову прадстаўнікі 
апазыцыі, «цяперашняя выбарчая кампанія, па 
сутнасьці, нічым прынцыпова не адрозьніваецца 
ад папярэдніх, якія міжнародная супольнасьць не 
прызнала свабоднымі і справядлівымі». 


